

(GERMAN VERSION BELOW)

**Parent Council Meeting #1 of 2023-24**  
**26 September 2023**  
**in person**

**PCB attending:**

**J. Sullivan, L. v. Schweinitz,**  
**A. Adam Moore, L. Martinez-Fonts,**  
**C. Metzler, U. Grohé, S. Doca**

1. Welcome
2. Approval of the agenda
3. Approval of the prior minutes
4. Votes to:
  - Allow alternates to attend PC meetings
  - Allow PC meetings to be held online
5. Report from student council/Presentation by Lerncoaches
6. Elementary School report (C O'Connor)
7. High School report (M Fritzenschaft and R Bartz)
8. Elections
9. Hort and committee reports
10. Miscellaneous and announcements

**Meeting starts: 19:07**

**TOP 1 Welcome (J. Sullivan, L. v. Schweinitz)**

J. Sullivan opens the meetings and advises that there will be two additions to the Agenda:

- An introduction from the new school caterer - Graefewirtschaft
- An introduction of the Lerncoaches program

**TOP 2 Approval of Agenda**

Unanimous approval by show of hands

**TOP 3 Approval of Minutes of previous meeting**

Unanimous approval by show of hands

**TOP4 Changes to the rules of procedure of the PC**

Vote to allow alternate members to attend PC meetings even when the main representative is present.

Unanimous approval by show of hands.

Vote to approve the possibility of holding some PC meetings online.

Two against. Two abstentions. Approved by majority by show of hands

## **TOP5 Student Council Report**

The new representatives of the Student Council to the PC introduced themselves: Josie R. (American, 11th grade) and Lena C. (German, 12th grade). The new Student Council presidents are Paul K. (German) and James S. (American).

Two of the Lerncoaches, Mycah H. and Nola H. introduced themselves. The Lerncoaches are a student support team helping students to improve concentration, motivation and organization to achieve better learning. Help is available to students in grades 6-10. Students (in grades 8-9) interested in volunteering to become Lerncoaches should contact [lerncoaches@jfksberlin.org](mailto:lerncoaches@jfksberlin.org).

## **Top 6 Elementary School Report**

C. Martin-O'Connor introduced herself as the new American ES Principal.

Hectic start of the school year prompted by Hitzefrei /early release days which entailed quick familiarization with school policies/regulations/traditions and in general complex implications of early dismissal. School year is now in the real flow after Parent evenings, successful Einschulung and Fun Day. We had a tragic loss of our German ES Vice Principal. 6th graders were away for a week on their class trip and arrived back safely and happy.

H. Van der Griend introduced herself: it is her 9th year as the ES teacher rep to the PC.

Caterer Report:

Annette Jankowski, Geschäftsführerin von Graefewirtschaft and her colleague Norman Suerholt introduced themselves and the Company.

The company received the contract 2 weeks before school started. The school kitchen is in a temporary state. Waiting for BIM to install appliances and make the needed renovations. There will be a new provisional setup installed at the start of the next school year. Graefewirtschaft is a small company currently catering 9 schools and 2 Kitas. They have 100 employees, and aim to employ refugees. In total they provide 5,000 meals per day. They focus on organic food, regional and sustainable and are against food waste.

Q: Food is much better this year. Kid with allergies who is having reactions. Sometimes other foods are served which were not on the menu.

A: Actually no spontaneous changes are made. Maybe the days were switched.

## **Top 7 High School Report (M. Fritzenschaft, R. Bartz)**

M. Fritzenschaft:

Busy start to the year. One of the biggest changes is that grades 7-10 have a rotating schedule of 1 hour per week for social/emotional lessons or Klassenrat. Before this significant change (which was identified and prioritized due to the Ganzttag process) 7th grade was the only grade to have homeroom hours. Berlin Senat requirement is to have Klassenrat once per month for each grade level.

Fun Day was an impressive event. Thanks to The Verein for their efforts!

NEASC committee preparing one further report to finish the accreditation process for the US High School Diploma. Includes a 5-year strategic plan. Will be shared publicly when finalized.

R. Bartz:

Plan was unclear if he would stay but it is now clear that he will stay permanently. Last step will be a confirmation by the ED in October. Will make a trip to the US during the October break to Fort Collins, CO for experience exchange with US Admin and teaching staff and will participate in a NY conference.

On the staffing side he is happy to report that JFKS has secured all of the teachers needed (especially in the face of Berlin's teacher shortage). The only situation is the lacking Elementary German main and assistant principals. Frau Simons (the Mittelstufe curriculum coordinator) helps on a part time basis and so do a few ES teachers. Bartz himself is helping as well to cover the shortfall.

As far as the Baupiloten project, the planning continues. We will see improvements in the kitchen next year as well as renovations like sun protection structures being refurbished on the White Building which should help mitigate the high temperatures to a certain degree.

With respect to 'Hitzefrei' the current policy of measuring the temperature in certain classrooms by 10:30am and subsequent release if over 25 C, is not in line with the Berlin Senat regulations, therefore the school is trying to find better criteria by evaluating each individual building to minimize the hours missed on hot days.

Q: What is the cause of the high attrition in the administration?

A: One reason is bringing new American administrators every 2-3 years to keep the flow of new ideas. On the German side, the main German principal is currently still officially occupying the position and cannot be replaced until she is removed. The situation has not changed. The ES German Assistant Principal position will be advertised soon and we hope to have a new person in place by next calendar year (2024).

Q: What can we parents do to help?

A: Engage with the Senat if you have connections or contact your local politicians to increase pressure. Other schools have taken this route and have been successful but it's not a given.

School has been working with the police to ensure the safety of our children. Herr Jakob visited our parent evenings on behalf of the Berliner Polizei to speak about the dangers facing our kids. A Stammtisch was held with Polizei, where the topic of "Uncle Andi" was discussed. The school administration filed a report with police immediately but the trespassing charges were dropped by the State Prosecutor as minor because he has more serious crimes being litigated against him.

Q: Is there a reason that only the parents of high school children were informed?

A: Since the incident involved only HS students the PCB decided to not alarm the whole school and so the information email went out only to HS parents. The school sent a different email to all parents.

### **HS Teacher Rep**

D. Holland: 2nd year at JFKS. She is also coaching Odyssey of the Mind. Has 2 children at the school. Serving as a teacher PC representative.

## **Top 8 Elections**

### **Educational Directorate**

Vote conducted by confidential ballot

K. Winkler elected American Main (97:28)

U. Grohé elected German Main (67:55)

Unanimous vote to allow show of hands for uncontested elections.

J. Busta elected unanimously as American Alternate.

A. Ferrary elected unanimously as German Alternate.

### **Schulkonferenz**

Since S. Berger and K. Winkler have left the SK, one American main and one German main need to be chosen. PC votes again to conduct uncontested elections by show of hands.

G. Vogel elected American Main with 1 abstention.

R. Erlbaum elected as German Main with 6 abstentions.

This leaves two alternate positions vacant.

J. Sullivan elected American Alternate with 1 abstention.

J. Haselmayer elected German Alternate.

### **Parent Council Board**

PC votes to elect the entire slate by show of hands.

German (2): L. von Schweinitz, U. Grohé

American (6): S. Doca, L. Martinez-Fonts, C. Metzler, E. Stern, H. Scribner, C. White

### **BEA**

PC votes to elect the entire slate by show of hands.

Main: P. Kaiser (HS), D. Fernandez (HS), A. Zimmerman (ES), T. Rudert (ES)

Alt: H. Nötzold (HS); N. Latzel (HS); S. Reitz (ES)

### **TOP 9 Committee Reports**

The NEASC process continues. A report will be filed with NEASC mid-October regarding the changes and plans that the school is implementing. Parent input regarding the school's new statement on the "Shared Understanding of Learning" is needed. Please email [neasc.coordinators@jfksberlin.org](mailto:neasc.coordinators@jfksberlin.org) if you are interested in being part of a parent group on this topic.

Hort: The renovations of the Team South building (to fix the mold problem) have been completed. Please note upcoming Hort closures (Oct 2-3 and Nov 16-17).

### **TOP 10 Miscellaneous and announcements**

#### **Upcoming PC meetings at 7pm on:**

Mon. 4 Dec. 2023,

Tue. 13 Feb. 2024,

Tue. 9 Apr. 2024,

Tue. 28 May 2024.

(TBD which will be in person or online.)

**Save the Date:** There will be a drug prevention information evening for parents on November 20, 2023 at 6 p.m. in the Large Aula. Details to follow.

The JEDI group (justice, equity, diversity and inclusion) will meet in the Large Aula on Thursday 5 October from 4-5:30 pm.

There is a group working on reviving the Parent Newsletter. They are looking for volunteers, especially those who have experience in editing and layout. [pn@jfksberlin.org](mailto:pn@jfksberlin.org)

Traffic committee is run by Tobias Zeller, possibly renamed to the Mobility Committee. Looking for volunteers to help out. Issues include S-Bahn renovation (2026-2030).

PCB reached out to HS students grades 9 and up to solicit babysitters. 80 students have joined the list, which is available on the password-protected portion of the school website. <https://jfks.de/parents/> Candidates have disclosed their email address, grade level, previous experience and first aid experience. Following up on the request from some of the parents at the PC meeting on Tuesday several of the students have provided the area that they live in/ would be able to babysit in. The list will be updated on a monthly basis.

Q: Is there a similar list of students willing to tutor others?

A: School counselors have a list of tutors and interested students can contact Haus Reil.

Meeting adjourned at 21:00.

GEV Sitzung #1, 2023-24

26. September 2023, 19:07-21:00

Teilnehmer persönlich anwesend

PCB anwesend:

J. Sullivan, L. v. Schweinitz,

A. Adam Moore, L. Martinez-Fonts,

C. Metzler, U. Grohé, S. Doca

1. Begrüßung
2. Genehmigung der Tagesordnung
3. Genehmigung des Protokolls der letzten Sitzung
4. Abstimmungen zu:
  - a. Zulassung von Stellvertretern zu den PC-Sitzungen
  - b. Erlaubnis, PC-Sitzungen online abzuhalten
5. Bericht der Schülervertretung/Präsentation der Lerncoaches
6. Bericht der Grundschule (C. O'Connor)
7. Bericht der Oberschule (M. Fritzenschaft und R. Bartz)
8. Wahlen
9. Hort- und Ausschussberichte
10. Verschiedenes und Bekanntmachungen

Beginn der Sitzung: 19:07

## **TOP 1 Begrüßung (J. Sullivan, L. v. Schweinitz)**

J. Sullivan eröffnet die Sitzung und teilt mit, dass es zwei Ergänzungen zur Tagesordnung gibt:

- Vorstellung des neuen Schulcaterers - Graefewirtschaft
- Vorstellung des Lerncoaches-Programms

## **TOP 2 Genehmigung der Tagesordnung**

Einstimmige Genehmigung durch Handzeichen

## **TOP 3 Genehmigung des Protokolls der letzten Sitzung**

Einstimmige Genehmigung durch Handzeichen

## **TOP 4 Änderung der Geschäftsordnung der GEV**

Abstimmung darüber, dass stellvertretende Mitglieder an den Sitzungen der GEV teilnehmen können, auch wenn der Hauptvertreter anwesend ist.

Einstimmige Annahme durch Handzeichen.

Abstimmung zur Genehmigung der Möglichkeit, einzelne PC-Sitzungen online abzuhalten.

Zwei Gegenstimmen. Zwei Stimmenthaltungen. Mehrheitlich per Handzeichen angenommen

## **TOP 5 Bericht der Schülervertreter**

Die neuen Vertreter des Schülerrates im PC stellen sich vor: Josie R. (Amerikanerin, 11. Klasse) und Lena C. (Deutsch, 12. Klasse). Die neuen Schülerratsvorsitzenden sind Paul K. (Deutscher) und James S. (Amerikaner).

Zwei der Lerncoaches, Mycah H. und Nola H., stellten sich vor. Die Lerncoaches sind ein Schülerbetreuungsteam, das den Schülern hilft, ihre Konzentration, Motivation und Organisation zu verbessern, damit sie besser lernen können. Die Hilfe ist für Schüler der Klassen 6-10 gedacht. Schülerinnen und Schüler der Klassen 8-9, die sich freiwillig als Lerncoaches engagieren möchten, können sich an [lerncoaches@jfkbsberlin.org](mailto:lerncoaches@jfkbsberlin.org) wenden.

## **Top 6 Grundschulbericht**

C. Martin-O'Connor stellte sich als neue amerikanische Direktorin der Grundschule (ES) vor.

Der Beginn des Schuljahres wurde geprägt durch einige Hitzefrei-Tage, die eine schnelle Einarbeitung in die Schulpolitik, die Vorschriften und Traditionen sowie in die komplexen Auswirkungen eines vorzeitigen Unterrichtsendes erforderlich machten. Nach Elternabenden, erfolgreicher Einschulung und Fun Day ist das Schuljahr nun in vollem Gange. Es gab einen tragischen Verlust unserer deutschen stellvertretenden Grundschulleiterin zu beklagen. Die Sechstklässler waren eine Woche lang auf Klassenfahrt und sind sicher und glücklich zurückgekommen.

H. Van der Griend stellte sich vor: Es ist ihr 9. Jahr als Vertreterin der ES-Lehrer im PC.

Bericht des Caterers:

Annette Jankowski, Geschäftsführerin von Graefewirtschaft und ihr Kollege Norman Suerholt stellen sich und die Gesellschaft vor

Die Gesellschaft hat den Auftrag zwei Wochen vor Schulbeginn erhalten. Die Küche wird derzeit renoviert. Die BIM muss neue Geräte installieren. Zu Beginn des nächsten Schuljahres wird es eine provisorische Übergangslösung geben. Gräfewirtschaft ist eine kleine Gesellschaft, die 9 Schulen und 2 Kitas verpflegt. Es gibt 100 Angestellte, bevorzugt Flüchtlinge. Insgesamt werden 5000 Essen pro Tag ausgegeben. Der Fokus liegt auf Bioqualität, regionalen Produkten, Nachhaltigkeit und Abfallvermeidung.

F: Ein Kind mit Unverträglichkeiten, manchmal werde Essen, das nicht auf dem Speiseplan steht, serviert.

A: Tatsächlich gab es keine kurzfristigen Änderungen, möglicherweise wurden zwei Tage getauscht.

## **Top 7 High School Bericht (M. Fritzenschaft, R. Bartz)**

M. Fritzenschaft:

Arbeitsreicher Start ins Jahr. Eine der größten Änderungen besteht darin, dass die Klassen 7-10 abwechselnd eine Stunde pro Woche für sozial emotionales Lernen oder Klassenrat haben. Vor dieser bedeutenden Änderung (die aufgrund des Ganztagsprozesses identifiziert und priorisiert wurde) war die 7. Klasse die einzige Klasse, die einen Klassenlehrer hatte. Der Berliner Senat schreibt vor, dass jede Klassenstufe mindestens einmal im Monat einen Klassenrat abhält.

Der Fun Day war eine beeindruckende Veranstaltung. Vielen Dank an den Verein für seine Bemühungen!

Der NEASC-Ausschuss bereitet einen weiteren Bericht vor, um den Akkreditierungsprozess für das US High School Diploma abzuschließen. Er enthält einen 5-Jahres-Strategieplan. Der Bericht wird nach Fertigstellung der Öffentlichkeit zugänglich gemacht.

R. Bartz:

Es war unklar, ob Herr Bartz bleiben würde, aber jetzt ist klar, dass er dauerhaft bleiben wird. Der letzte Schritt wird die Bestätigung durch das ED im Oktober sein. Er wird in den Oktoberferien eine Reise in die USA nach Fort Collins, CO, unternehmen, um Erfahrungen mit US-amerikanischen Verwaltungs- und



Lehrkräften auszutauschen, und er wird an einer Konferenz in New York teilnehmen.

Was die Personalausstattung betrifft, so freut er sich zu berichten, dass die JFKS alle benötigten Lehrer gefunden hat (insbesondere angesichts des Lehrermangels in Berlin). Das einzige Problem sind die fehlende deutsche Grundschulleitung und ihre Stellvertretung. Frau Simons (Mittelstufenkoordinatorin) hilft auf Teilzeitbasis, ebenso wie einige ES-Lehrer. Hr. Bartz selbst hilft ebenfalls, um den Mangel zu auszugleichen.

Was das Baupiloten-Projekt angeht, so gehen die Planungen weiter. Nächstes Jahr wird es Verbesserungen in der Küche geben, und am Weißen Haus werden Sonnenschutzkonstruktionen erneuert, die die hohen Temperaturen bis zu einem gewissen Grad abmildern dürften.

In Bezug auf Hitzefrei ist die derzeitige Regelung, die Temperatur in bestimmten Klassenzimmern bis 10:30 Uhr zu messen und anschließend freizugeben, wenn die Temperatur über 25 °C liegt, nicht mit den Vorschriften des Berliner Senats vereinbar. Daher versucht die Schule, bessere Kriterien zu finden, indem sie jedes Gebäude einzeln beurteilt, um die an heißen Tagen ausfallenden Stunden zu minimieren.

F: Was ist die Ursache für die hohe Fluktuation in der Verwaltung?

A: Ein Grund ist, dass alle 2-3 Jahre neue amerikanische Leiter kommen, um neue Ideen einzubringen. Auf deutscher Seite ist die deutsche Schulleitung derzeit noch offiziell im Amt und kann erst ersetzt werden, wenn sie offiziell abgesetzt wird. Die Situation hat sich nicht geändert. Die Stelle der stellvertretenden Schulleitung der ES (Deutsch) wird demnächst ausgeschrieben, und wir hoffen, bis zum nächsten Kalenderjahr (2024) jemanden einstellen zu können.

F: Was können wir Eltern tun, um zu helfen?

A: Wenden Sie sich an den Senat, wenn Sie Beziehungen haben, oder kontaktieren Sie Ihre lokalen Politiker, um den Druck zu erhöhen. Andere Schulen haben diesen Weg eingeschlagen und waren erfolgreich, aber es ist keine Selbstverständlichkeit.

Die Schule hat mit der Polizei zusammengearbeitet, um die Sicherheit unserer Kinder zu gewährleisten. Herr Jakob besuchte im Namen der Berliner Polizei unsere Elternabende, um über die Gefahren für unsere Kinder zu sprechen. Es wurde ein Stammtisch mit der Polizei abgehalten, bei dem das Thema "Onkel Andi" diskutiert wurde. Die Schulleitung erstattete sofort Anzeige bei der Polizei, aber die Anklage wegen Hausfriedensbruchs wurde von der Staatsanwaltschaft als geringfügig fallen gelassen, weil gegen ihn wegen schwerwiegenderer Straftaten ermittelt wird.

F: Gibt es einen Grund dafür, dass nur die Eltern von Oberstufenschülern informiert wurden?

A: Da nur Schüler der Oberstufe von dem Vorfall betroffen waren, beschloss das PCB, nicht die ganze Schule zu alarmieren und schickte die Informations-E-Mail nur an die Eltern der Oberstufe. Die Schule schickte eine weitere E-Mail an alle Eltern.

HS-Lehrervertreter

D. Holland: 2. Jahr an der JFKS. Sie ist auch Trainerin bei *Odyssey of the Mind*. Sie hat zwei Kinder an der Schule. Dient als PC-Vertreterin der Lehrer.

## **Top 8 Wahlen**

### Erziehungsdirektorium (ED)

Vertrauliche Abstimmung mit Stimmzetteln

- K. Winkler zum American Main gewählt (97:28)
- U. Grohé zum deutschen Hauptmitglied gewählt (67:55)

Einstimmige Abstimmung, um Handzeichen für unangefochtene Wahlen zuzulassen.

- J. Busta wird einstimmig zum amerikanischen Stellvertreter gewählt.
- A. Ferrary wird einstimmig zur deutschen Stellvertreterin gewählt.

### Schulkonferenz

Da S. Berger und K. Winkler die SK verlassen haben, müssen ein amerikanischer Haupt- und ein deutscher Hauptvertreter gewählt werden. Die SK stimmt erneut für die Durchführung von Wahlen durch Handzeichen.

- G. Vogel wird mit 1 Enthaltung zum American Main gewählt.
- R. Erlbaum wird mit 6 Enthaltungen zum deutschen Main gewählt.

Damit bleiben zwei Stellvertreterpositionen unbesetzt.

- J. Sullivan wird mit 1 Enthaltung zum amerikanischen Stellvertreter gewählt.
- J. Haselmayer wird zum deutschen Stellvertreter gewählt.

### Vorstand der Gesamtelternvertretung

Die Gesamtelternvertretung wählt durch Handzeichen.

- Deutsch (2): L. von Schweinitz, U. Grohé
- Amerikaner (6): S. Doca, L. Martinez-Fonts, C. Metzler, E. Stern, H. Scribner, C. White

## BEA

Die Gesamtelternvertretung wählt durch Handzeichen.

- Haupt: P. Kaiser (HS), D. Fernandez (HS), A. Zimmerman (ES), T. Rudert (ES)
- Stellvertreter: H. Nötzold (HS); N. Latzel (HS); S. Reitz (ES)

## **TOP 9 Ausschussberichte**

Der NEASC-Prozess geht weiter. Mitte Oktober wird ein Bericht über die Veränderungen und Pläne, die die Schule umsetzt, bei NEASC eingereicht werden. Elternbeiträge zum neuen Leitbild der Schule über das "Gemeinsame Verständnis des Lernens" werden benötigt. Bitte senden Sie eine E-Mail an [neasc.coordinators@jfsberlin.org](mailto:neasc.coordinators@jfsberlin.org), wenn Sie daran interessiert sind, an einer Elterngruppe zu diesem Thema teilzunehmen.

Hort: Die Renovierungsarbeiten im Gebäude Team Süd (zur Behebung des Schimmelproblems) sind abgeschlossen. Bitte beachten Sie die bevorstehenden Schließungen des Hortes (2./3. Oktober und 16./17. November).

TOP 10 Verschiedenes und Bekanntmachungen

### **Kommende PC-Sitzungen um 19 Uhr am:**

**Mo. 4 Dez. 2023,**

**Di. 13. Feb. 2024,**

**Di. 9 Apr. 2024,**

**Di. 28. Mai 2024.**

(TBD, persönlich oder online.)

Merken Sie sich den Termin vor: Am 20. November 2023 findet um 18.00 Uhr in der Großen Aula ein Informationsabend zur Drogenprävention für Eltern statt. Einzelheiten folgen.

Die JEDI-Gruppe (Gerechtigkeit, Gleichheit, Vielfalt und Integration) trifft sich am Donnerstag, den 5. Oktober, von 16 bis 17.30 Uhr in der Großen Aula.

Eine Gruppe arbeitet an der Wiederbelebung des Elternbriefs. Es werden Freiwillige gesucht, vor allem solche, die Erfahrung in Redaktion und Layout haben.  
[pn@jfsberlin.org](mailto:pn@jfsberlin.org)

Der Verkehrsausschuss wird von Tobias Zeller geleitet und möglicherweise in Mobilitätsausschuss umbenannt. Gesucht werden Freiwillige, die mithelfen. Themen sind u.a. der Umbau der S-Bahn (2026-2030).

PCB hat sich an Schüler der 9. Klasse und höher gewandt, um Babysitter zu finden. 80 Schüler haben sich in die Liste eingetragen, die auf dem passwortgeschützten Teil der Schulwebsite abrufbar ist. <https://jfks.de/parents/> Die Kandidaten haben ihre E-Mail-Adresse, Klassenstufe, Vorerfahrungen und Erste-Hilfe-Kenntnisse bekannt gegeben. Auf Wunsch einiger Eltern bei der Elternbeiratssitzung am Dienstag haben einige der Schüler die Gegend angegeben, in der sie wohnen bzw. in der sie babysitten könnten. Die Liste wird monatlich aktualisiert.

F: Gibt es eine ähnliche Liste von Schülern, die bereit sind, anderen Nachhilfe zu geben?

A: Die Schulberater haben eine Liste von Nachhilfelehrern und interessierte Schüler können sich an das Haus Reil wenden.

Die Sitzung wird um 21:00 Uhr beendet.